

Ethnic Minorities Eye Autonomy in Post-Junta Myanmar

မြန်မာနိုင်ငံ စစ်အာဏာသိမ်းမှုအလွန်ကာလ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်အပေါ် တိုင်းရင်းသားလူနည်းစု၏ ရှုမြင်မှု

by ASHLEY SOUTH

29 April 2022

၂၀၂၁ စစ်အာဏာသိမ်းမှုပြီးနောက် မြန်မာနိုင်ငံတွင် အလားအလာရှိသော ဗဟိုအစိုးရ မရှိတော့ပါ။ စစ်အစိုးရသည် တရားဝင် အသိအမှတ်ပြုခြင်းမခံရသည့်အပြင် အစိုးရဝန်ဆောင်မှုများအား ထိရောက်စွာ မဆောင်ရွက်နိုင်ပါ။ ထိုအစား တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်နှင့် အခြားခုခံတွန်းလှန်နေသော အဖွဲ့အစည်းများမှ အလားအလာရှိပြီး အသိအမှတ်ပြုခြင်းခံရသော အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ ပေါ်ပေါက်လာပါသည်။

သိပ်မကြာသေးခင်အချိန်၌ စကားရည်လူမှုတစ်ခုမှ မြန်မာနိုင်ငံသည် ကျဆုံးနိုင်တစ်ခုဖြစ်နေပြီလားနှင့် ထိုသဘောတရားမှာ သက်ဆိုင်မှုရှိပါသလားဟူသော မေးခွန်းရှိခဲ့ပါသည်။

သို့ပေငြားလည်း မြန်မာနိုင်ငံသည် နိုင်ငံသားအများစု ခွဲခြားသတ်မှတ်နိုင်သည့် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအဖြစ် ယုံကြည်ကိုးစားမှု မရရှိခဲ့ပေ။

David Steinberg မှ နိုင်ငံရေးခေါင်းဆောင်များသည် လွတ်လပ်ရေးရပြီးချိန်မှစ၍ အထက်တန်းလွှာဗမာလူမျိုးအများစုနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများမှ လူဦးရေ၏ အနည်းဆုံး သုံးပုံတစ်ပုံဖြစ်သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဘုံသဘောတူညီမှုရရှိရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည် ဟုယခင်နှစ်မှ ထောက်ပြထားခဲ့သည်။

ပဋိပက္ခဒဏ်ခံရပ်ရွာများစွာအတွက် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုရှိသောနိုင်ငံသည် ကပ်ဘေးတစ်ခုဖြစ်ခဲ့ပြီး ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုနှင့် အခြားအတိုက်အခံအုပ်စုများကို အတင်းအကျပ်ခွဲထုတ်ရန် သို့မဟုတ် ဖျက်သိမ်းပစ်ရန် ဆုံးဖြတ်ထားပုံရသည်။

အမျိုးသားညီညွတ်ရေး အတိုင်ပင်ခံကောင်စီ (NUCC) နှင့် အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (NUG) တို့မှ ဖွဲ့စည်းသည့် ကျယ်ပြန့်သော အတိုက်အခံ လှုပ်ရှားမှုက အဆိုပြုထားသည့်အတိုင်း လျော့ရဲသော ဖက်ဒရယ်

ပြည်ထောင်စုပုံစံမှလွဲ၍ မကြာမီကာလ သို့မဟုတ် အလယ်အလတ်ကာလတွင် ညီညွတ်ပြီး ယုံကြည်ထိုက်သော မြန်မာနိုင်ငံတစ်ခု ပေါ်ပေါက်လာရန် မဖြစ်နိုင်ပေ။

ရာသီဥတုပြောင်းလဲမှု၏ အကျိုးသက်ရောက်မှုများနှင့် ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းတွင် ပထဝီဝင်နိုင်ငံရေး မငြိမ်မသက်မှုများ ကြီးထွားလာခြင်းသည် အဆိုပါတိုင်းဒေသများကို ပိုမိုဆိုးရွားစေမည်ဖြစ်သည်။ အကယ်၍ မြန်မာနိုင်ငံသည် စည်းလုံးညီညွတ်သော နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအဖြစ် ပြန်လည်မထူထောင်နိုင်ခဲ့ပါက ကျန်ရှိနေသေးသည်မှာ အချုပ်အခြာအာဏာကို အခိုင်အမာတောင်းဆိုနေသော လူမျိုးစုအလိုက် သတ်မှတ်ထားသော ပြည်နယ်အများအပြားပင်ဖြစ်သည်။

ယင်းတို့အနက် အများစုသည် ကိုလိုနီခေတ်မတိုင်မီ သို့မဟုတ် ကာလအတွင်း တည်ရှိခဲ့သော်လည်း လွတ်လပ်ရေးရပြီးနောက်ပိုင်း ပြည်ထောင်စုတွင် လုံးဝ ပေါင်းစည်းခြင်း မရှိခဲ့ပေ။

ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်၊ မြန်မာနိုင်ငံက အလုပ်မဖြစ်ခဲ့ကြောင်း သက်သေပြခဲ့သည့် စမ်းသပ်ချက်

ဆယ်စုနှစ်များစွာကြာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများနောက်တွင် ၂၀၁၁ ခုနှစ်မှ ၂၀၁၅ ခုနှစ်ကာလပိုင်းသည် အရပ်သားတစ်ပိုင်း စစ်တပ်ကျောထောက်နောက်ခံပြု ဦးသိန်းစိန်အစိုးရမှ ယခင်အစိုးရများမလုပ်ကိုင်ခဲ့သော စီမံခွဲခွဲမှုဖြစ်သည့် ပြည်ထောင်စု၏အနာဂတ်ပုံစံအကြောင်း တိုင်းရင်းသားခေါင်းဆောင်များနှင့် လေးလေးနက်နက် ဆွေးနွေးမှုများ လုပ်ဆောင်ရန် ဆန္ဒရှိနေနိုင်သည်ဟူသော မျှော်လင့်ချက်များထဲမှ တစ်ခုဖြစ်ခဲ့သည်။

ဆယ်စုနှစ်များစွာအတွင်း ပထမဆုံးအကြိမ်အဖြစ် ဆယ်စုနှစ်များစွာကြာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခနှင့် ပြည်နယ်-လူ့အဖွဲ့အစည်း ပဋိပက္ခများအတွက် ဖက်ဒရယ်နိုင်ငံရေးအရ ပြေလည်မှုရရှိရေး ကတိကဝတ်များ အပါအဝင် နိုင်ငံရေးအရ စေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှုများသည် စားပွဲဝိုင်းပေါ်၌ ရှိခဲ့သည်။

ယခုအခါ တိုင်းရင်းသား တော်လှန်ရေး အဖွဲ့အစည်းများ (EROs) ဟု တစ်ခါတစ်ရံရည်ညွှန်းခေါ်ဆိုသည့် မြန်မာနိုင်ငံရှိ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများ (EAOs) အများအပြားအတွက် ဆယ်စုနှစ်များစွာ ပဋိပက္ခများ နှင့် ဆင်းရဲဒုက္ခများကြုံတွေ့ခဲ့ရပြီးနောက် ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် စမ်းသပ်ရန် ထိုက်တန်မှုရှိပါသည်။

သို့သော်လည်း အမျိုးသား ဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ် (NLD) အစိုးရလက်ထက် ၂၀၁၆ ခုနှစ်မှ စတင်ကာ ငြိမ်းချမ်းရေး ကတိကဝတ်များ တွေ့ခဲ့လှပါသည်။ တပ်မတော်နှင့် NLD တို့သည် တိုင်းရင်းသားအသိုက်အဝန်းတို့၏ မကျေနပ်ချက်များအား ဖြေရှင်းပေးဖို့ ဆန္ဒမရှိခဲ့ကြပါ။ မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်သည် အသုံးဝင်သော စမ်းသပ်ချက်တစ်ခုဖြစ်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံဗဟိုအစိုးရ အထူးသဖြင့် ၎င်း၏စစ်တပ်သည် တိုင်းရင်းသားများ၏ မကျေနပ်ချက်များနှင့် ဆန္ဒများကို ဖြေရှင်းပေးရန် သို့မဟုတ် စစ်မှန်သော ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို ဖော်ဆောင်ရန် ဆန္ဒမရှိကြောင်း သက်သေပြခဲ့ပါသည်။ အာဏာသိမ်းပြီးစဉ်ကတည်းကပင် အခြေအနေမှာ တိုးတက်မှုမရှိသေးပါ။

လက်ရှိ နိုင်ငံတော် အုပ်ချုပ်ရေး ကောင်စီသည် နဝတ ကဲ့သို့ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော ထိန်းချုပ်နည်းဖြင့် ခိုင်မာစေလျှင်ပင် လက်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံဟု သတ်မှတ်ထားသော နယ်မြေအားလုံးကို စစ်အစိုးရက ၎င်း၏ ထိန်းချုပ်မှုအောက်သို့ ယူဆောင်လာရန် မဖြစ်နိုင်ပေ။

နိုင်ငံတစ်ဝှမ်းရှိ ရဲရင့်သော တွန်းလှန်တိုက်ခိုက်သူများသည် မည်သို့ပင်ရှိစေကာမူ သံသယကင်းစွာ ဆက်လက်တိုက်ပွဲဝင်မည်မှာ သေချာပါသည်။

တိုင်းရင်းသားများနှင့် အခြားခုံခံတွန်းလှန်သောအဖွဲ့အစည်းများ

EAO အချို့သည် စစ်အစိုးရကို ဆန့်ကျင်ခြင်းမပြုဘဲ အနည်းဆုံး ပုံသေအားဖြင့် စစ်အစိုးရနှင့် တစ်ဖက်တည်းရပ်ကြသည်။ အခြားအဖွဲ့အစည်းများ ဥပမာအားဖြင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) သည် ရခိုင်နှင့် ရခိုင်ပြည်နယ်တို့တွင် တိုက်ပွဲများ ပြန်လည်ဖြစ်ပွားနိုင်သော်လည်း မည်သည့်ဘက်ရပ်တည်သည်မှာမသေချာသေးပေ။

မကြာမီ သို့မဟုတ် နောက်ပိုင်းတွင် စစ်အစိုးရက AA ကို တစ်ဖန် ဆန့်ကျင်မည်ဟု ထင်ရသောကြောင့် AA က အလျင် တုံ့ပြန်ရန်ဆုံးဖြတ်ဖွယ်ရှိသည်။

အခြားသော လက်နက်ကိုင် တိုင်းရင်းသား အဖွဲ့အများအပြားက ခုခံနေကြပြီး ယနေ့ခေတ်တွင် ERO များဟု မကြာခဏ ခေါ်ဆိုကြသည်။ ၎င်းတို့တွင် အထူးသဖြင့် အတိုက်အခံ မဟာမိတ်အဖွဲ့ကို ထောက်ခံအားပေးသည့် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) လည်း ပါဝင်သည်။

KNU ကဲ့သို့သောအဖွဲ့အစည်းဖြစ်သည့် ကချင်လွတ်လပ်ရေးအဖွဲ့နှင့် မွန်ပြည်သစ်ပါတီတို့ကဲ့သို့သော အဖွဲ့များသည် ကျယ်ပြန့်သောနယ်မြေကို ထိန်းချုပ်ထားပြီး ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ သဘာဝအရင်းအမြစ် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် အုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာ ဝန်ဆောင်မှုများကို ကျယ်ပြန့်စွာ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် တရားမျှတပြီး သာတူညီမျှသော ဖက်ဒရယ်စနစ်ရရှိရန် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြောင်းလဲမှုနှင့် “အထက်မှအောက်” စေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှုနှင့် နိုင်ငံရေးအရ ပြေလည်မှုဆိုင်ရာ အခြားအစိတ်အပိုင်းများ လိုအပ်မည်ဖြစ်သည်။ ဖက်ဒရယ်စနစ်ကိုလည်း “အောက်ခြေမှတည်ဆောက်” နိုင်သည်။

ဥပမာအားဖြင့် ကျောင်းပေါင်း ၁,၅၀၀ ကျော်ရှိသော ကွန်ရက်မှတစ်ဆင့် အရည်အသွေးပြည့်ဝသော မိခင်ဘာသာစကားအခြေပြု ဘာသာစကားစုံပညာရေးကို ပံ့ပိုးပေးခြင်းသည် ERO ၏ အထင်ရှားဆုံးအောင်မြင်မှုတစ်ခုဖြစ်သည်။ EROs အသီးသီးမှ ဦးစီးလုပ်ဆောင်သော ကျောင်းများသည် ယခင်အစိုးရများလက်ထက်က ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ပံ့ပိုးပေးသည့် ပညာရေးပုံစံနှင့် ကွဲပြားသည်။

တိုင်းရင်းသားဘာသာစကားအခြေခံပညာရေးသည် နိုင်ငံတကာအသိအမှတ်ပြု အကောင်းဆုံးအလေ့အကျင့်အပေါ် အခြေခံထားပြီး မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဖက်ဒရယ်စနစ်ရရှိရန် လက်တွေ့ကျသောချဉ်းကပ်မှု၏ အဓိကအစိတ်အပိုင်းတစ်ခုဖြစ်သည်။

အချို့နေရာများတွင် အထူးသဖြင့် ဗမာလူများစုနယ်မြေများတွင် EROs ၏ စီမံခန့်ခွဲရေးဝန်ဆောင်မှုများနှင့် ကိုက်ညီသော စစ်အစိုးရဆန့်ကျင်ရေးတပ်များ (PDFs) နှင့် ဆက်စပ်နေသော ပြည်သူ့အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့များ (PABs) မှ အလားတူအခန်းကဏ္ဍများအနေဖြင့် ပါဝင်နိုင်သည်။

လွတ်မြောက်နယ်မြေများတွင် အချို့သော PDF များနှင့် PAB များသည် NUG ၏ လမ်းညွှန်မှုအောက်တွင် မကြာခဏ ဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ ပြည်သူ့လုပ်ငန်းများနှင့် ပညာရေးအတွက် တာဝန်များကို ယူထားပြီးဖြစ်သည်။ နယ်ပယ်များစွာတွင် PDF များသည် ကြာရှည်စွာတည်ရှိခဲ့ပြီဖြစ်သော ERO များနှင့် နီးကပ်စွာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။ အချို့ကိစ္စများ၌ ဤပါဝင်လုပ်ဆောင်သူများကြားတွင် ရှင်းလင်းပြတ်သားသော အမိန့်ပေးမှုနှင့် ထိန်းချုပ်မှု ဆက်ဆံရေးရှိသည်။ မြေနိမ့်ပိုင်းဒေသများတွင်မူ စစ်အစိုးရ ရှုံးနိမ့်သွားသည့်တိုင်အောင် ၎င်းတို့၏ ရာထူးများကို ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းထားရန်မှာ PDF များအတွက် ကြီးမားသော စိန်ခေါ်မှုတစ်ခု ဖြစ်လာမည်ဖြစ်သည်။

နောက်ထပ် သက်ဆိုင်သူအဖွဲ့အသစ်မှာ ပြည်နယ်အဆင့် တိုင်းရင်းသား ညှိနှိုင်းရေးအဖွဲ့များဖြစ်သည်။ အာဏာသိမ်းပြီးချိန်မှစ၍ တအာင်းဒေသနှင့် တနသာရီတိုင်း ဒေသကြီးတို့ အပါအဝင် ကချင်၊ မွန်၊ ကရင်နီ(ကယား)၊ ချင်းနှင့် ရှမ်းပြည်နယ်တို့တွင် ၎င်းတို့အား စတင်ဖွဲ့စည်းထားနှင့်ပြီဖြစ်သည်။

ယခုချိန်ထိ ကရင်ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး ခုနစ်ခုတွင် ကာလကြာရှည် ရှုပ်ထွေးနေသော ကရင်လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ ရောင်ပြန်ဟပ်မှုတစ်ခုဖြစ်သည့် ကရင်တိုင်းရင်းသား ညှိနှိုင်းရေးအဖွဲ့ မရှိသေးပေ။

အချို့သော ကရင် EAO များသည် မြန်မာစစ်တပ်နှင့် မဟာမိတ်ဖွဲ့ထားသည်။

ရှည်လျားသော သမိုင်းကြောင်းအရ ဗဟိုအစိုးရနှင့် တပ်မတော်တို့အား အယုံအကြည်ကင်းမဲ့မှုနှင့် သစ္စာဖောက်ခံခဲ့ရမှုများကြောင့် EAO များသည် ၎င်းတို့၏ သေနတ်များကို စွန့်လွှတ်ရန် အလားအလာ အလွန်နည်းပါးပါသည်။

တိုင်းရင်းသားတို့၏အချုပ်အခြာအာဏာသို့ ဦးတည်ခြင်း

အာဏာသိမ်းမှုသည် ခြေရာခံရန် ခက်ခဲပြီး အာဏာလွှဲပြောင်းမှုနှင့် အာဏာထပ်နေမှုများကြား၌ နယ်နိမိတ်များအကြား လက်နက်ကိုင်၊ နိုင်ငံရေးနှင့် အုပ်ချုပ်မှုဆိုင်ရာ ပါဝင်လုပ်ဆောင်နေသူ အများအပြား ရှိနေသည်။

ထိခိုက်လွယ်သော တိုင်းရင်းသားအုပ်စုများ၏ ဖြစ်နိုင်ချေရှိသော ပစ်ပယ်ခံထားခဲ့ခြင်း အပါအဝင် သီးခြားနယ်မြေများရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများနှင့် ချိတ်ဆက်ရာတွင် သိသာထင်ရှားသော အန္တရာယ်များရှိပါသည်။

မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ အနာဂတ်တွင် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့် နိုင်ငံရေးအရ စေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှုများသည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ခွဲဝေမှုကို ရောင်ပြန်ဟပ်ကာ နယ်နိမိတ်မျဉ်းများ၏ စိန်ခေါ်မှုကို ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရန် လိုအပ်ပြီး “တိုင်းရင်းသား” နယ်မြေအားလုံးသည် အမှန်တကယ်အားဖြင့် “လူနည်းစုများအတွင်း လူနည်းစုများ” များစွာရှိသော လူမျိုးပေါင်းစုံဖြစ်သည်ကို အသိအမှတ်ပြုရန်လိုအပ်သည်။

မတူညီသော သက်ဆိုင်သူများကြားတွင် အားလုံးပါဝင်သော ညှိနှိုင်းမှုများဖြင့် ပဋိပက္ခကို အကဲဆတ်သည့်နည်းဖြင့် ဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံကို ကုလသမဂ္ဂက ဆက်လက် အသိအမှတ်ပြုပါသည်။ အမှန်လက်တွေ့တွင်မူ ဖက်ဒရယ်ပုံစံ ပြည်ထောင်စုပုံစံသည် အနည်းဆုံးတရားဝင်နိုင်ငံရေးပါဝင်လုပ်ဆောင်သူများကြားတွင် ပိုမိုလျော့ရဲလာပုံရသည်။

အထူးသဖြင့် တောင်တန်းဒေသများတွင် ဤကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဇုန်များသည် တရားဝင်နိုင်ငံအဖြစ် ကြိုတင်ထောင်ခံမှုရရှိနေပြီးဖြစ်ပါသည်။

နှစ်ရှည်လများ ခံစားနေရသော လူနည်းစုများသည် အနာဂတ် ဖက်ဒရယ် ပြည်ထောင်စုတွင် ဆက်ရှိနေရန် ရွေးချယ်ထားခြင်း ရှိမရှိ စောင့်ကြည့်ရဦးမည်ဖြစ်သည်။ ဘုံငွေကြေး၊ ပြည်တွင်းအကောက်ခွန်သမဂ္ဂနှင့် ပြင်ပကာကွယ်ရေးကဲ့သို့ အချို့သော မျှဝေသုံးစွဲမှုနှင့် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုဆိုင်ရာ လုပ်ဆောင်ချက်များကို ပံ့ပိုးရန် အားကောင်းသော မက်လုံးများရှိသည်။

တိုင်းရင်းသားအရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးကူညီမှုဖြင့် သိသာထင်ရှားသော လုပ်ဆောင်ရည်များ ရှိနေသော်လည်း ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရပြည်နယ်တစ်ခု၏ အဖွဲ့အစည်းများကို တည်ထောင်ရန် ERO များအားလုံးမှာ မပြင်ဆင်နိုင်သေးပါ။

တစ်ချိန်တည်းတွင် နိုင်ငံတကာလုပ်ဖော်ကိုင်ဖက်များအနေဖြင့်လည်း ယုံကြည်ရလောက်သော ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တော်လှန်ရေးအစိုးရများနှင့် မဟာမိတ်များနှင့်အတူ လက်တွဲလုပ်ဆောင်ရန် အသင့်ရှိရပါမည်။

အကူးအပြောင်းကာလများအတွင်း မကြာခဏဆိုသလိုပင် နိုင်ငံရေးဖွဲ့စည်းပုံများနှင့် မဟာမိတ်များသည် မြေပြင်ပေါ်ရှိ အသွင်ကူးပြောင်းနေသော အဖြစ်မှန်များကို ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရန် စိန်ခေါ်မှုများရှိသည်။

ဤပြဿနာအချို့ကို အတိုက်အခံအထွတ်အထိပ် မူဝါဒအဖွဲ့ NUCC ၏ဆွေးနွေးပွဲများတွင် ဖြေရှင်းနိုင်သည်။

မတ်လတွင် ပြန်လည်ပြင်ဆင်ခဲ့သော ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပဋိညာဉ်စာတမ်းအရ NUG သည် နူးညံ့သော ဖက်ဒရယ်ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေးအဖွဲ့အဖြစ် ပါဝင်ရန် အရေးကြီးသောအခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်ပါသည်။

သို့သော်လည်း အာဏာသည် တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များနှင့် စစ်တပ်ကို တွန်းလှန်နိုင်သည့် PDFs နှင့် PABs တို့၌သာ တည်ရှိသည်။ အဆိုပါအဖွဲ့များက ပြည်သူလူထု၏ အချုပ်အခြာအာဏာနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများ၏ သမိုင်းဝင်လွတ်လပ်မှုကို အခြေခံ၍ မြန်မာနိုင်ငံသစ်အတွက် ရုန်းကန်နေရသည်ဟု ပြောခဲ့ပါသည်။ ၎င်းတို့သည် မြန်မာနိုင်ငံရှိကျယ်ပြန့်သော စစ်အုပ်ချုပ်ရေးနှင့် အကြမ်းဖက်မှုများကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသော သန်းနှင့်ချီသော နိုင်ငံသားများအတွက် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ ပေးအပ်ရန် အကောင်းဆုံးအနေအထားတွင် ရှိနေပါသည်။

www.AshleySouth.co.uk